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میثم محجوبی
ورزشی نویس

در باب عدم تناقض
"حرفه ای بودن" با "بومی گرایی"   
درســت اســت فوتبال حرفه ای شــده و تیم هایی در ســطح اول 
فوتبــال جهان هســتند که گاهی در ترکیبشــان از تنهــا یک یا دو 
بازیکن از کشــور خود بازی می کنند، اما این دلیل نمی شــود که ما 
نیز در کشــورمان چنین رویه ای را به بهانه حرفه ای شــدن، پیش 

بگیریم. 
حرفه ای شدنی که سال هاست در گام های نخست آن درجا زده ایم 
و دقیقــاً نمی دانیم چه چیزمان واقعاً حرفه ای اســت که این یکی 
فاکتــور را بخواهیم رعایت کنیــم!  از طرفی، همه چیز را هم نباید 

فدای »حرفه ای بودن« کرد. 
این که بگوییم فوتبال روز دنیا به سمتی رفته که ملیت هم معنی 
نمی دهد، دلیلی بر درســت بودن این رویه نیســت؛ اولاً که تیمی 
مثل منچسترســیتی، از تمامی زوایا خــود را به تیمی بین المللی و 
جهانــی تبدیل کرده. تیمی که در جای جــای دنیا هوادار دارد، پس 
حــق دارد که تیمش را هم بر این اســاس ببنــدد، اما تیمی مثل 
نســاجی مازندران که فقط در شهر و استان خود هوادار دارد چه؟  

آیا آنجا هم باید به بحث بومی گرایی بی توجه بود؟  
در شــهر خودمان، شیراز هم چندسالی است شاهد چنین رویه ای 
بوده ایم و گاهی تعداد بازیکنان شــیرازی و فارســی تیم شهرمان 
آن قــدر کم بــوده که شــاید تعداد نفــرات حاضر از یک اســتان 
مشخص در فجرشهید سپاسی، بیشتر از استان فارس بوده باشد! 
چنین رویه ای از یک طرف ظلم به بازیکنان فوتبال این شهر است 
و از طــرف دیگــر، در درازمدت هم به خود باشــگاه لطمه می زند. 
بازیکنــی کــه اهل این شــهر و اســتان اســت، مســلماً در مقابل 
پیشــنهادهایی که از ســایر اســتان ها به ســمتش می آید، بیشتر 
مقاومــت می کند تــا آن بازیکنی که تعلق خاطر چندانی به شــیراز 
و فــارس ندارد. این نکات چندان ظریفی هم نیســت و حتماً باید 
مورد توجه کادر فنی و مدیریت باشگاه های کوچک و بزرگ استان 

قرار بگیرد.
توضیح واضحات است اگر بگوییم منظور ما، ارجح دانستن بازیکن 
بی کیفیــت بومی بــه بازیکن باکیفیت غیربومی نیســت و هدف از 
نگارش این مطلب، صرفاً درخواستِ توجه، توجه و توجه بیشتر به 

حمایت از تولید داخلی است.
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علی رضا پرویزی

آغاز اردوی تیم ملی فوتبال 
پنج نفره نابینایان در شیراز   

اردوی تیم ملی فوتبال پنج نفره نابینایان برای شــرکت در مسابقات جهانی 
بیرمنگام انگلســتان و بازی های پاراآسیایی هانگژو چین در شیراز آغاز شد.

به گزارش ایرنا،  مربی شــیرازی تیم ملــی نابینایان این خصوص گفت:  در 
این مرحله اردو که تا یازدهم تیرماه در زمین بهزیســتی شیراز ادامه دارد، 

۱۳ بازیکن حضور دارند.
میثم شــجاعیان افزود: تا پیش از شــروع بازی هــای جهانی که ۲۸ مرداد 
آغاز می شود، ســه مرحله اردو در شیراز و مرحله آخر هم در تهران برگزار 

می شود و سپس تیم ملی راهی بیرمنگام خواهد شد.
مربــی تیم ملی بیان کرد: پس از بازی هــای جهانی با برگزاری اردوی های 
مختلف خود را برای بازی های پاراآســیایی هاگــژو چین که اواخر مهرماه 

سال  جاری آغاز می شود،  آماده می کنیم.
دروازه بان سابق تیم ملی افزود:  استان فارس با ۶ ورزشکار بیشترین سهمیه 
را به خود اختصاص داده و کرمان هم با سه بازیکن در رتبه بعد جای دارد.
مهدی طالعی از آذربایجان شــرقی،  حسین رجب پور از البرز، کامبیز محکم 
از خراســان رضوی،  احمدرضا شاه حسینی، علی رضا ایزدی،  علی رضا بخت، 
 مرتضی کریمی، ســید ســعید موســوی پیرمرادی و حجت الله مزارعی از 
فــارس، صادق رحیمی،  صالح خصالــی و محمدامین رحیم زاده از کرمان و 

مرتضی رمضانی از گیلان بازیکنان دعوت شــده به این اردو هستند.
همچنیــن جواد فلفلی به عنوان ســرمربی، میثم شــجاعیان،  محمدمهدی 
رفیعی، حســین مجاهدیان هم کادر فنی تیم ملی را تشــکیل می دهند و 

جواد مرادپور هم سرپرست تیم است.
مســابقات جهانی انگستان با شرکت ۱۶ تیم در چهار گروه برگزار می شود 
که قاره آســیا و آمریکا با چهار سهمیه،  اروپا با پنج،  آفریقا با ۲ و اقیانوسیه 

هم یک سهمیه دارد؛ این مسابقات ۲۸ مردادماه آغاز می شود.
همچنین چهارمین دوره بازی های پاراآســیایی روزهــای ۲۲ تا ۲۸ اکتبر 
ســال ۲۰۲۳)۳۰ مهر تا ۶ آبان سال ۱۴۰۲( در شهر هانگژو برگزار خواهد 

شد.
کاروان ورزشــی ایران در سومین دوره بازی های پاراآسیایی ۲۰۱۸ جاکارتا 
با ۵۱ مدال طلا، ۴۲ نقره و ۴۳ برنز و کسب رتبه سوم به کارخود پایان داد.

مدال برنز وزنه بردار فارسی 
در ازبکستان

محمدامین حبیبی توانست 
بــا ثبــت رکــورد مجموع 
۲۸۴ کیلوگــرم، مدال برنز 
مسابقات اوپن ازبکستان را 

از آن خود کند.
روابط عمومی  به گــزارش 
اداره کل  پایگاه خبــری  و 
ورزش و جوانــان فــارس، 
مســابقات  روز  آخرین  در 
وزنه برداری اوپن ازبکستان، 
حبیبــی،  محمدامیــن 
وزنه بردار اســتان فارس در 
دســته ۸9 کیلوگرم موفق 
به کســب مدال هــای برنز 

برای کشورمان شد.
حبیبــی بــا مهــار وزنــه 
۱۲۲ کیلوگــرم در حرکت 
یک ضــرب و ۱۶۲ کیلو در 
توانســت  دوضرب  حرکت 
رکــورد مجموع ۲۸۴ کیلوگرم را ثبت کرده و مدال برنز را از آن خود 

کند.

برترین های فیتنس چلنج 
فارس معرفی شدند   

رقابت های فیتنس چلنج انفرادی و تیمی قهرمانی باشــگاه های استان با شناخت نفرات 
و تیم های برتر به کار خود پایان داد. به گزارش شــیرازنوین، در این دوره از مســابقات 
۱۱ باشگاه  از سراسر استان در سالن ورزشی مجموعه والفجر و در حضور علاقه مندان به 

رقابت با یکدیگر پرداختند.
نتایج تیمی:

ســطح طلایی: اول: آرنا ۶9 امتیاز، دوم: اســوه المپیک ۴۸ امتیاز، سوم: ایرانیان پلاس 
۳۷ امتیاز.

ســطح نقره ای: اول: آرنا ۶۵ امتیاز، دوم: باشگاه مهدی جعفری شهرستان پاسارگاد ۵۰ 
امتیاز، سوم: ایرانیان پلاس ۴۵ امتیاز.

نتایج انفرادی - سطح طلایی:
رده سنی نوجوانان: محمدحسین حســین پور باشگاه آرنا، محمدامین صادق پور باشگاه 

مهدی جعفری شهرستان پاسارگاد، امیرحسین خدایار باشگاه اسوه المپیک.
رده ســنی جوانان: مســعود اســماعیلی از آرنــا، امیرمحمد باغبان از اســوه المپیک، 

محمدحسین خیرخواه از هدف.
رده سنی بزرگسالان: علی رضا شــریعت از آرنا، حسین رحیمی از آرنا، علی رضا صفایی 

از ایرانیان پلاتس.
رده ســنی پیشکســوتان: مجید کاوه از شهرستان پاســارگاد، مجتبی نصیری از اسوه 

المپیک، حسین تولایی از ایرانیان پلاتس.               
سطح نقره ای:

رده سنی جوانان: علی جوکار از آرنا، علی قنبری از ایرانیان پلاتس، علی محمد مؤمن زاده 
از شهرستان پاسارگاد.

رده سنی بزرگسالان: علی رضا شــریعت از آرنا، علی رضا صفایی از ایرانیان پلاتس، رضا 
آزاد از شهرستان پاسارگاد.

رده ســنی پیشکســوتان: مجید کاوه از شهرستان پاســارگاد، مجتبی نصیری از اسوه 
المپیک، حسین تولایی از ایرانیان پلاتس.

سرپرست مسابقات: محمدعلی فرهنگ مهر. 
مســئول کمیته فیتنس هیئت پرورش اندام اســتان، ضمن اظهار رضایت از سطح فنی 
این رقابت ها، گفت: در دومین دوره مسابقات ۱۱ تیم از سراسر استان حضور داشتند که 

حکایت از استقبال خوب علاقه مندان به این رشته دارد.
رضا رضانژاد افزود: ورزشکاران این رشته در سراسر استان خوشبختانه از پتانسیل بالایی 
برای کسب افتخار در سطوح بالای برخوردار هستند که این مسئله جای امیدواری دارد.
 وی همچنین اعلام کرد: نفرات برتر این دوره از رقابت ها به مســابقات قهرمانی کشور 

اعزام می شوند.

نفرات برتر چهارمین و پنجمین رویداد پرش با اسب هیئت سوارکاری استان فارس که به میزبانی باشگاه های 
سوارکاری ملل و کوی بهشت زرقان برگزار شد، معرفی شدند.

بــه گزارش روابط عمومی و پایگاه خبری اداره کل ورزش و جوانان فارس، غلامعلی طفیونی، رئیس هیئت 
سوارکاری فارس گفت: نفرات برتر چهارمین و پنجمین رویداد پرش با اسب هیئت سوارکاری استان فارس 

که به میزبانی باشگاه های سوارکاری ملل و کوی بهشت زرقان برگزار شد، معرفی شدند.
رده اســب های زایچه ایرانی: ۱- احمد جعفری با هپی از شــهر راز ۲- وحدت کاظمی با هارت بوی از کوی 

بهشت ۳- امیرعلی حجری زاده با سلین از کوی بهشت  ۴- متین مصاحب فرد با امیلی از کوی بهشت.

 محمدرضا جوکار - میثم محجوبی 
بحث به مناقصه گذاشــتن اماکن ورزشی که در سال 
گذشــته توســط اداره کل ورزش و جوانان اســتان 
فارس مطرح شد، منتقدان زیادی داشته و دارد. حالا 
برخی هیئت ها به مشــکلاتی جدی برخورد کرده اند 
و اعتراض هایشــان هــم تاکنون راه بــه جایی نبرده 
اســت؛ آنها ســالن های اختصاصی و حتی دفاتر خود 
را از دست داده اند و بعضاً برنامه هایشان به طور کلی 

تعطیل شده است.
در این مطلــب می خواهیم نگاهــی بیندازیم به این 
که چــرا اداره کل ورزش و جوانان به خاطر کســب 
درآمــد و اعتبار، چنین تصمیمات مناقشــه برانگیز یا 

می گیرد. غیرکارشناسانه ای 
 افزایش قدرت چانه زنی = افزایش اعتبار
منابــع جذب اعتبــار توســط اداره کل ورزش کاملًا 
مشخص اســت؛ ادارات کل ورزش و جوانان استان ها 
می تواننــد از طریــق رایزنی با اســتاندار، وزارتخانه، 
بخش خصوصی، نهادهای دولتی و ســایر منابع مانند 
خیریــن و همچنیــن اجاره اماکن عمومی ورزشــی 
و ... درآمدهــای مورد نیازشــان را تأمین کنند. که  

البته  اجاره اماکن ورزشی خود مبحثی 
است که باید به خوبی کارشناسی شده 
باشد و  آن هم جای بحث و گفت وگوی 

زیادی دارد.
مدیریــت ورزش اســتان در بــدو امر 
باید مشــخص کند کــه در مدت زمان  
مســئولیت خود تاکنون، چقدر توانسته 
اعتبــار از منابع مذکور به دســت آورد.  
بخش مهمــی از آنچه بــه موفقیت در 
ورزش  اعتبــارات  حداکثــری  جــذب 
اســتان می انجامد، به همان موارد اولی 
که اشاره شــد، مربوط می شود؛ افزایش 
قدرت چانه زنــی و میزان نفوذ مدیر در 

میان ارگان ها و نهادهای مختلف.
بخش دیگــری از منابع اعتباری هم به 
نحــوه مدیریــت وی و چگونگی اتخاذ 
و مسائلی  برمی گردد  تصمیمات صحیح 

مثل اســتفاده درست از ســایر منابع و یا در صورت 
ضرورت، اجــاره دادن اماکن عمومی که تحت اختیار 
اداره کل ورزش و جوانان است - و نه خانه هیئت ها- 
هم می تواند بخشــی از نیازهای این ارگان را جبران 

کند.
 میزان فعالیت مدیر، اثرگذار است

اعتبــارات در هر سیســتمی منابع مشــخصی دارد 
کــه یا از طریق وزارت مصوب می شــود یا مربوط به 
استاندار است. اســتاندار در شــورای برنامه ریزی با 
چانه زنی هایــش به افزایش اعتبــارات کمک می کند.  
مدیر ورزش هم باید نفوذ خوبی داشــته باشد، چند 
جلســه با استاندار و ســازمان برنامه و بودجه داشته 
باشــد تا بتواند چانه بودجه اســتانی خود را سنگین 
کند؛ این قدرت مدیریت اســت که در اســتان بتواند 
اعتبارات عمرانی و هزینه هایش را بگیرد. در ســطح 
وزارتخانه هم با شخص وزیر، معاونان توسعه منابع و 
معاون ورزشــی باید ارتباط خوبی داشته باشد؛ دائماً 
بروند و بیاینــد. اگر آنها بفهمند مدیر مشــغول کار 
مداوم اســت، حتماً تأثیر زیادی در افزایش کمک ها 

می گذارد، اما زمانی که همه می بینیم که فعالیت ها 
صرفا جهت رفع تکلیف اســت، مسلما اعتبار چندانی 

هم به این مدیر اختصاص نخواهد یافت.
 گزینه "سایر منابع" در دست فراموشی!

مورد دیگری هم به اســم "ســایر منابع" وجود دارد. 
این دیگر تماما دســت مدیر است. در ادوار گذشته، 
تنهــا در مقاطع کوتاهی، این ســایر منابع از "صفر" 
خارج شــده اند، چون مدیرکل وقت و همکارانش، با 
برخی وزارت خانه ها ارتباطات موثری برقرار کرده و 
از آنها برای توسعه ورزش استان، پول خوبی دریافت 
کرده اســت. غیر از وزارت خانه هــا هم ارگان های 
بزرگ دیگری هستند که بخشی از درآمدها و بودجه 
هایشــان باید صرف توســعه و عمران استان شود. از 
این منابع باید استفاده کرد و وظیفه مدیرکل ورزش 
اســت که بتواند حداکثر اســتفاده را از این موقعیت 
ببرد. کســب این اعتبارات، همگی بستگی به میزان 
توانمندی مدیــر دارد. این که بداند چطور چانه زنی 
کند و چقدر فعالیت هایش را به چشــم و گوش همه 

برساند.
 هیئت هایی که آواره شدند

منبع اعتباری دیگری هم  به نام "درآمد اختصاصی" 

وجود دارد که از محل اجاره اماکن تحت اختیار اداره 
ورزش تأمین می شود. یعنی اداره کل می تواند چیزی 
که مــال خودش اســت را اجاره دهــد، پولش وارد 
سیســتم شود و در جای درســت هزینه کند. درآمد 
اختصاصــی گاهی برای پیشــبرد اهداف ورزش لازم 
اســت، اما نه اینکه بیاییــم خانه های ورزش را اجاره 
بدهیم! نه اینکه اماکن تحت اختیار هیئت ها را از آنها 

بگیریم و آواره شان کنیم! 
بله، اگر فضایی داشــتیم که در اختیار هیئت خاصی 
نبــود، می توانیم آنها را اجاره دهیــم، اما اگر فروش 
یــا اجاره یک مکان، لطمه ای بــه هیئت ها وارد کند، 
دودش بــه چشــم همه اهالــی آن رشــته می رود. 
متأســفانه مدیران، اخیراً راحت تریــن کار را انتخاب 
کرده اند و همه اماکن را به اجاره گذاشــته اند. معلوم 
اســت که وقتی نتوانید خوب اعتبار بگیرید و تلاش 
نکنیــد برای جذب اعتبارات مورد نیازتان، تنها راهی 
که می ماند، اســتفاده از همین درآمدهای اختصاصی 
اســت که ممکن است لطمات جبران ناپذیری به بدنه 

فعــال ورزش وارد کند. باید فکری به حال این قضیه 
کرد. شاید یک ســاختمانی که امروز فروش برود، تا 
یک سال بودجه ما را تأمین کند، اما در درازمدت که 

جواب نمی دهد! 
 عــدم ارائه عملکــرد، نشــان دهنده ضعف 

مدیر است
اداره کل قانونــاً باید آمار را روی ســایت قرار دهد و 
عملکرد یک ســاله خود را توضیــح دهد، اما اگر این 
کار را نمی کننــد، برای این اســت که عملکردشــان 
ضعــف دارد و اتفاق خوبــی در زمان مدیریتشــان 
نیفتاده است. ما مدیر عمل گرا در ورزش می خواهیم؛ 
مدیر دانشــگاهی شاید انسان فرهیخته، باشخصیت و 
خوبی باشــد اما اگر در عمل نتواند کاری انجام دهد، 
ورزش لطمه می خورد. در ورزش خیلی بیش از این ها 
بایــد کار کرد؛ زمانی می توانید خــوب کار کنید که 
بتوانید خوب پول بیاورید. ایجاد ارتباط با فرمانداران 
شهرســتان ها هم کاری است که باید توسط مدیران 

انجام شود، اما نمی شود.
 بودجه پارس، قابل قطع شدن نیست!

مجموعــه بزرگی مثل ورزش اســتان فــارس با این 
پول هــای حاصــل از اجــاره و حتی فروش ســایر 
اماکــن اداره کل، راه به جایی نمی برد. 
ورزشــگاهی مثــل پــارس ۶۴ هکتار 
مساحت که زمین فوتبال تنها یک تکه 
از آن اســت، اما سالن دوچرخه سواری، 
دو و میدانی، دریاچــه مصنوعی، جاده 
ســلامت، چمــن مصنوعی، ده ســالن 
و حتــی هتل نیز برایش تعریف شــده 
اســت. چنین پــروژه عظیمــی، ردیف 
بودجه اش به این ســادگی قطع نخواهد 
شــد. ورزشــگاه پارس یک ورزشــگاه 
بین المللی اســت و در آخرین بازدیدی 
که توســط مســئولان از این ورزشگاه 
انجام شد از طرف برخی مسئولان ادعا 
شــد که ردیف اعتباری ورزشگاه پارس 
بسته شده است؛ چیزی که به نظر دور 
از واقعیت می رســد. البته که دریافت 
بودجه هم به این ســادگی ها نیســت و 

زحمت و دوندگی و ایستادگی می خواهد.
سالیانه بودجه ای به شرکت توســعه و تجهیز اماکن 
ورزشــی داده می شــود که بــرای توســعه و تجهیز 
پروژه های مختلف کشــور هزینه کنــد. طبیعتاً باید 
بخشــی از ایــن پول هم به ورزشــگاه پــارس تعلق 
بگیرد. اینکه مقدار این پول چقدر باشــد، بستگی به 
قدرت چانه زنی مدیران دارد  و وضعیت ســالن شش 

هزارنفری هم به همین ترتیب است.
 مدیر دلســوز، تن به چنین کاری نمی دهد

 مدیری که غیر ورزشی باشد، ممکن است با تعویض 
دولت کنــار برود و دلش هم برای ورزش نســوزد و 
ایــن چانه زنی را هم درســت انجام ندهــد، اما برای 
مدیران ورزشــی استان این دغدغه وجود دارد، چون 
می خواهند در همین فضــا بمانند و کار کنند. مدیر 
دلســوز، این چنیــن هیئت های تحــت اختیارش را 
تضعیف نمی کند. مدیر باید برود اعتبار کســب کند، 
وگرنه با فروش یک ساختمان در بلوار رحمت، دردی 

از ورزشگاه پارس دوا نمی شود.

معرفی سوارکاران برترمعرفی سوارکاران برتر
پرش با اسب فارسپرش با اسب فارس

در آخرین بازدیدی که توسط مسئولان از این ورزشگاه در آخرین بازدیدی که توسط مسئولان از این ورزشگاه 

انجام شد، از طرفی برخی ادعا شد که ردیف اعتباری انجام شد، از طرفی برخی ادعا شد که ردیف اعتباری 

ورزشگاه پارس بسته شده است. چیزی که با توجه ورزشگاه پارس بسته شده است. چیزی که با توجه 

به وسعت این پروژه بین المللی، دور از واقعیت به نظر به وسعت این پروژه بین المللی، دور از واقعیت به نظر 

می رسد. البته که دریافت بودجه هم به این سادگی ها می رسد. البته که دریافت بودجه هم به این سادگی ها 

نیست و زحمت و دوندگی و ایستادگی می خواهد ...نیست و زحمت و دوندگی و ایستادگی می خواهد ...

نگاهی بر علل ناکارآمدی اداره کل که دامن هیئت های ورزشی استان را گرفت

ضعفضعف در درآمدزایی صحیح در درآمدزایی صحیح
فعالیت فعالیت رفع تکلیفیرفع تکلیفی
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